
 

Érdemi javaslatot nem tartalmaz 

1.  Mit értenek szélesen? Mit értenek közösségin? Mit értenek fejlesztésen / 
beruházáson? Milyen jellegű fejlesztésekről / beruházásokról lehet szó? 
Melyek a fejlesztési területek, kategóriák? Vannak definiált méretkategóriák 
példákkal valahol? Hol érem el az önkormányzat településfejlesztési 
víziójának - az ötletelés támogató, integráló - kivonatát?  Egy nyertes lesz, 
tehát 15M forint-értékben kell gondolkozni? Több nyertes lesz? A több 
nyertesből hányat fognak abban az esetben megvalósítani? Milyen 
értékelési rendszer alapján szűrik elő a javaslatomat? Ezeket, és az egyéb 
vonatkozó részletszabályokat hol lehet elérni? Vagy ha nincs ilyen 
előszűrés, hol tekinthetem meg a többi ötletet? (Hátha csak simán azt 
támogatnám.). Miért csak egy ötletet adhatok be? Ennek mi értelme van? 
Köszönöm! 

2.  Eltelt az ősz, eltelt a száraz és enyhe tél. Mi akadálya lett volna elkezdeni a 
földmunkákat? 

3.  Bármi, ahol a gyerekek aktívan sportolni tudnak, más helyet nem tudok erre 
csak az óvoda mögötti nagy területet.  

4.  
A tájolóban nehezen értelmezhető volt a Vértes utca behajthatóságára 
vonatkozó cikk. Valóban csak az utcában lakók hajthatnának be (kvázi 
zsákutca lenne) és nem valósulna meg az az eredeti cél, hogy átkötő út 
legyen? Kérem ennek pontosítását. 

5.  Bármi, ami tisztítja a levegőt. 

 
 

 15 millió feletti 

1.  Linum park járdák. 

2.  A Vaddisznó utca aszfaltozása. 

3.  Kosárlabda pálya kialakítása. 

4.  Idős otthon. Akár a cserkészekkel összefogva a Tisza kastély területén a 
melléképületek valamelyikében, önkormányzati, egyházi összefogással. 

5.  Óvoda mögötti üres területen kerítéssel elkerített széles rekortán pálya, ami 
alkalmas rollerezésre, futó biciklizni, görkorizni gyerekeknek max 14 éves 
korig.  

6.  Rakortán kis focipálya gyerekeknek. 

7.  Ady Endre utca végén befejeződő járda Zsíros hegy felé való tovább 
folytatása a Kálvária sétányon, ugyanis rengeten járnak fel a Kálvária 
sétányon gyalog azon a kis utcában, ahol autók nem mehetnek fel csak 
gyalogosok. Köveken kell egyensúlyozni, télen csúszkálnak az emberek, 
kisgyerekkel és babakocsival életveszély és méltatlan. Kerülni a 
hajtűkanyarban pedig szintén életveszélyes a beláthatatlanság miatt. Kérem 
ennek a problémának a mielőbbi megoldását, mert rengeteg embert érint. 

8.  Futókör a Lenvirág parkba. 

9.  Az Ady Endre utca végén járda kialakítása a Mátra utca felé, a Kálvária 
sétány elején. Jelenleg a kövek között a sárban kell menni a buszhoz a 
Zsíros hegyről. 

10.  Kétpalánkos betonos vagy rekortan kosárlabda pálya. 

11.  Futókör rekortanos. 



12.  Ifjúsági (12-19 év) kávézó/kakaózó klubhelység, játszóhely, érzelmileg 
támogató közeg, állandó felnőtt felügyelettel (pl. Start Café Gazdagréten a 
reformátusok szervezésében), ahova mehetnének a fiatalok délutánonként 
társaságba – üzemeltetés. 

13.  Zöldhulladék lerakóhely (nem az erdőszéle), ne kelljen zsákokba 
gyömöszölni a nehezen gyömöszölhető dolgokat (kerti bokor nyesedék), 
hanem autóval beállni egy telekre és rendezett sorokba komposztálni. 

14.  Egy korszerű sportcsarnok, mint például a Ferences Sportcsarnok 
Szentendrén.  

15.  Belterületi utak fejlesztése (aszfaltozása). 

16.  Azokon a helyeken, ahol nincs kiépítve a járda, ahol a gyalogosok a közúton 
kell, hogy közlekedjenek, ott forgalomlassító fekvőrendőrök vagy egyéb 
fizikai eszközök telepítése, melyek lassítják és egyben biztonságosabbá 
teszik a közlekedést mindenki számára. 

17.  The "Nagykovácsi Cable Car Project" 
This is our primary goal for long years to have strong commuting connection 
with a fixed-rail system, like line ’2’ (Esztergom-Budapest). Luckily, 
Nagykovácsi has an excellent background, and a sufficient financal base to 
go for a project like this! Based on local governmental new, it would be 
peanuts within the lines of our budget! 
This is the only and ultimate solution, believe us! 
So let’s build a cable car line with 4 stations - as a beginning... 
- LINUM UDVAR – Parking lot 
- ZSÍROSHEGY – Whenever You want! 
- KEREKHEGY – Let’s cut the trees, if needed, no problem, if Peace! 
- SOLYMÁR – Train Station 
Don’t worry for the neighbourhood, and Solymár, they are all in! Solymár 
people very nice people! 
Thank You! xoxo 

18.  Margaréta utca aszfaltozás. 

19.  Kosárlabdapálya több palánkkal. 

20.  Vaddisznó utca lebetonozása. 

21.  Helyi járat, busz vagy hasonló a hegyre.  

22.  Csatornaépítés során rendetlenül maradt páros számú oldalra járdát ígértek. 
Nagyon örülnénk, ha ezt megvalósítanák. 

23.  Nagyon sokat jelentene a Zsíros hegyre egy helyi járat busszal. Különösen 
télen élhetőbb környék lenne. 

24.  Fiatalok, gyerekeink szeretnének egy kosár pályát. 

25.  Ördögárok u útépítés. 

26.  Akácfa köz útfelújítás. 

27.  Telki út járhatóvá tétele. 

28.  Lombos utca útjavítás. 

29.  Nagykovácsi Általános Iskola két udvar felé nyúló szárnya közötti tér üveges 
lefedése, ezzel a tanulók létszámához illeszkedő világos, levegős 
gyülekező-tér kialakítása. Legalább a tervek elkészítése ehhez.  

30.  Földút hálózat fejlesztése (aszfaltozás). 

31.  Úthálózat fejlesztése aszfaltozással. 

32.  Úthálózat fejlesztése aszfaltozással. 

33.  Úthálózat fejlesztése aszfaltozással. 



34.  A legrosszabb állapotú, de forgalmas mellékutak aszfaltszőnyegezése. 

35.  Fagymentes időben is egyéb felhasználhatóságú természetes 
korcsolyapálya létesítése. 

36.  Víztározó. 

37.  Kosárpálya. 

38.  A megnövekedett gépkocsiforgalom és a rengeteg gyalogos miatt 
indokoltnak tartja a Zsíroshegyen lakók többsége, hogy járdát építsenek: 
(védve a kisgyermekes szülőket és gyermekeiket) az ERDŐSÉTÁNY úton 
legalább a TÚRISTA útig, és onnan a TÚRISTA útra is.  

39.  Személyszállító kisbusz újbóli visszaállítása nagyon indokolt lenne a hegyen 
lakó idős embereknek és az iskolába igyekvő diákoknak is, akiket szüleik 
nem tudják kocsival hozni-vinni. 

40.  Hanga utca aszfaltozása. 

41.  USZODA. 

42.  P+R parkoló építése + esetlegesen új 63-as buszmegálló kijelölése a falu 
elején, valahol az Amerikai Iskola környékén - nagyban elősegítené a Bp.-re 
tömegközlekedéssel való munkába v. iskolába járást, ezáltal csökkenhetne 
a reggeli dugó. 

43.  2-2 sebesség mérő kamera telepítése a Kossuth, Ady Endre, Pók, és Bánya 
utcákra. 

44.   Az iskola mögötti parkoló jobboldalán szilárd burkolatú parkoló beállások 
kiépítése a mostani murvás helyett. 

45.  A focipálya felújítása, esetleg műfüvesítése. 

46.  Szeles utca Virágos sétány feletti részének szélesítése, járda építése. 

47.  Futópálya, rekortán futókör 400 m építése. 

48.  Sövény és korlát elhelyezése a kerékpárút és az úttest közé: gyerekekkel 
félelmetes a kerékpárút használata a kb. 1 km-es szakaszon Nagykovácsi 
és Remeteszőlős között, illetve Adyliget határában, mert nagyon közel 
vannak az autók a kerékpárokhoz és nagyon gyorsan is mennek. Sokkal 
nagyobb biztonságérzetet adna egy korlát és egy sövény léte. 

49.  Helyi buszjárat megvalósítása, üzemeltetése (ehhez kevés a 15M Ft, de 
hátha valamire elég). 

50.  Kivilágított fahíd megvalósítása a Tátika u. és a Pitypang u. közé, hogy a 
gyerekek a téli időszakban is tudjanak közlekedni a Kazal utcai járda felé.  

51.  Zárt kivilágított kutyafuttató létrehozása jól megközelíthető helyen agility 
elemekkel. 

52.  Télen legyen jégpálya, korcsolyázási lehetőség. 

53.  Modern, és minden igényt kielégítő professzionális játszótér a gyerekeknek. 

54.  Futópálya. 

55.  További kosárlabda pályák létesítése. 

56.  Mosdók telepítése a játszóterekre.  

57.  Kálvária sétány kiszélesítése a meredek részen. 

58.  Kerékpársáv az Amerikai Iskolától. 

  



 Nem önkormányzati hatáskör 

1.  Több vásárlási lehetőség kialakítása pl. Lidl vagy Aldi üzlet, DM, 
gyorsétterem. 

2.  Békás tavon télen legyen közösségi rendes koripálya. Imádnák a 
gyerekek, felnőttek. 

3.  Békás tó vízzel feltöltése, télen, ha hideg van, lehessen korcsolyázni. 

4.  Kertigép kölcsönző (ritkán használatos gépek kölcsönzése). 

5.  Iskola takarítása naponta többször. Nagyon-nagyon elhanyagolt az iskola 
belülről, ajtók és minden nagyon koszos. Öltözők is siralmasan koszosak. 
Kár bármit is beruházni, ha utána nincs megfelelő takarítás, gondozás. 
Így minden tönkremegy.  

6.  Orvosi ügyelet. 

7.  Gyerekorvosi ügyelet (hétvégén). 

8.  Magán házi- és gyerekorvos (este is, hétvégén is, ünnepnapokon is). 

9.  Házhoz kimenő orvos, gyerekorvos (hétvégén is). 

10.  Szalmabála babák újraélesztése. Nagykovácsi helységtábla előtti 
útszakasz bal odalára egy kedves, jó hangulatú, az évszakokhoz, 
ünnepkörökhöz illő szalmabála kompozíció megvalósítása viszonylag kis 
költséggel, társadalmi összefogással, vállalkozói felajánlással. 

11.  Motiváljuk a helyi vendéglátó és üzlet tulajdonosokat, hogy helyezzenek 
ki kerékpár támaszokat a boltjaik elé. Ezzel is segítve az üzletbe érkező 
vásárlókat és a Horizont* országos kerékpárút leendő használóit, amely 
tudtommal Nagykovácsin is átvezet. Az ilyen jellegű kihelyezés legyen 
közterület használati díjmentes, továbbá készüljön hozzá egy 
egyszerűsített közterület foglalási kérelem, hogy minél kisebb 
adminisztráció mellett létesülhessenek ilyen támaszok. Az útépítési 
program mintájára az önkormányzat járuljon hozzá a telepítési költség 
30-50-x% -hoz, a közösségi költségvetésből. Fontos, hogy az 
önkormányzat csak olyan támaszok telepítéséhez járuljon hozzá, 
amelyek biztonságosak, jól használhatóak (ilyenek az ún. "P" és fordított 
"U" alakú támaszok). Természetesen az önkormányzat járjon elöl jó 
példával és maga is telepítsen jó támaszokat a frekventált közterületeken 
(pl. Templom tér, Községháza, Öregiskola intézményei, iskola, óvoda, 
Lenvirág park, játszóterek mellett stb.)  

12.  Az általános iskolába felvenni több iskolapszichológust vagy hasonló 
szakembert, hogy minden osztály minden héten, elsőtől nyolcadik 
osztályig FOLYAMATOSAN tanuljon a bullyingról és más, közösségben 
fontos témákról. Heti 1 etikaóra erre abszolút nem elég, és sajnos a 
bullying már alsó tagozatban is erősen jelen van. 

13.  Több polgárőr felvétele főleg nyárra, a csendrendelet alaposabb 
betartatása érdekében. Sajnos az a tapasztalatunk, hogy a hangos kerti 
partik megfékezésével a polgárőrség nem foglalkozik, engem meg 
majdnem megvert egy csapat ittas kölyök, amikor átmentem szólni, hogy 
legyenek halkabbak. 

14.  Szeretnénk Lidl v. Aldi üzletet a szélesebb körű vásárlás lehetőségéért. 

15.  A gyermekorvosi rendelőben hatalmas szükség lenne egy, a felnőtt 
háziorvosi időpont kezelő rendszerhez hasonló rendszerre. Téli 
szezonban nagyon sokan kérünk és kapunk időpontot emailen, 
telefonon, de többszöri doktori kérés ellenére sokan ezt nem teszik, így 
hiába mennek időpontra, akiknek van, átlagban 1 órát (!!) kell várni a 



sokszor lázas, fülfájós, köhögő beteg kisgyerekekkel mire sorra kerülünk, 
mert a Doktornő nyilván erre már nem tud figyelni (nem is elvárható tőle), 
így amikor a soron következőt kéri, az az lesz, aki hamarabb érkezett a 
rendelőbe, értelmét veszti az időpont kérés. Ez nagyon nagy probléma 
és a gyerekek is megérdemelnek egy normális sorszám rendszert. 

16.  Az egykori Kohóhoz hasonló közösségi hely működtetése vagy ehhez 
szükséges hely biztosítása. Nagyon nagy igény lenne rá és koncertek 
szervezésével ide lehetne vonzani az embereket ezzel támogatva a 
közeli szálláshelyeket is. Hétvégén délelőtt lehetnének gyerekprogramok, 
piac a helyi iparosoknak, akik bolttal nem rendelkeznek, de pl. online 
árusítanak, lehetne itt kertmozi, táncoktatas. Szóval egy mindenki 
számára nyitott szabadtéri, részben fedett közösségi tér. 

17.  Békás tó parkosítása és széppé tétele. 

18.  Egy középiskola megépítése szerintem indokolt lenne a helyi 
közösségnek. 

19.  Sokan jelezték a boltban, hogy a Békás tavat és környéke közösségi 
park fejlesztésének nagyon örülnének. 

20.  Minden - kinti, kijárós (nem szoba) - kutya/cica kapjon egy saját bilétát, 
névvel, rövid címmel, elérhetőséggel :) amit kötelezően viselnie kell. 
(nyakörvön, bolhanyakörvön, ...) Rengeteg "elveszett, kiszökött, 
keressük" poszt van a különböző oldalakon, folyamatosan. Nagyon sok 
állat kijár, elkóborol, esetleg félelmet kelt, már harapott is ... véletlenül 
jutnak ki vagy felelőtlenség miatt. Lehetne valamilyen "díjat" is beszedni, 
ha az állat nem viseli a bilétát, vagy 3-szor az utcán van gazdi nélkül. Be 
is hozná az erre fordított költségeket. Aduász lenne mindez GPS 
követővel, de sajnos az túl sokba kerülne. Így még az "elvesztett" 
kutyapiszok is beazonosíthatóvá válna! 

21.  63-as BKV-buszok ellátása kerékpártárolóval: a kerékpárút nagyon lejt 
Hűvösvölgy felé, és bár odafele viszonylag könnyen el lehet tekerni, 
visszafelé nehéz. Amennyiben a 63-as BKV-buszokra szerelni lehetne 
plusz kerékpártartót, az megkönnyítené a visszafele-jövetelt 
Nagykovácsiba. Ezáltal a kerékpárral munkába járóknak sokkal 
egyszerűbb lenne hazajönniük, illetve összességében úgy gondolom, 
többen vállalkoznának a kerékpáros bejárásra, ezzel is tehermentesítve 
az utakat. 

22.  Túraútvonalak mentén / bejáratánál szemetesek kihelyezése. 

23.  "TOCSÓ" 40 évvel ezelőtt volt egy erdei focipálya szép gyeppel két 
kiskapuval a Séta utca feletti részen. Akkor sok gyerek volt a faluban, 
rendszeresen jártak oda focizni. A kamaszok sokszor ott sátoroztak 
éjszaka. A vadkerítésen belül volt és van egy dagonyázó. Igazi vizes 
élőhely. (Szabó Lajos erdésznek is ide állítottak emlékkövet.) 
A vaddisznók rendszeresen látogatják. Valaki egy magaslest is épített az 
egyik fára. Télen korcsolyáznak a kicsik a jégen. Két hete is pezsgett a 
víz a békáktól, hangos volt a part a kuttyogástól. (A "Békás tóban" nem 
volt víz.) Mára a terület elvadult, csihatagok nőttek ki a pályán, a 
fanyűvők a fenyőerdő irtásakor átgázoltak rajta. Újabban a Dózsa György 
utcai óvodások felfedezték az erdőt, délelőttönként feljönnek a csoportok 
a Szent Anna utcán. Látom, hogy hétvégén a gyerekek hozzák magukkal 
az apukát, anyukát, hogy megmutassák nekik merre voltak a csoporttal. 
Javaslom a terület rendbetételét. A dagonyázó partját kellene kis 



gépmunkával megigazítani és egy vízpótlást biztosító árkot kialakítani. 
A pályán a csihatagok kiirtása után egy gépi kaszálásra lenne szükség, 
illetve a favágók nyomvályújának eltüntetésére. A szervezést vállalom, az 
Önkormányzat támogatását kérem az Erdészet felé, illetve a szükséges 
gépmunka (ha nem sikerülne felajánlásban megcsináltatni) költségének 
biztosítását. E-mailben mellékelek fotókat. 

24.  Gyermekorvosi ügyelet, illetve házhoz jövő szolgálat megszervezése 
Nagykovácsin belül (meglévő gyermekorvosnak plusz juttatásért vagy 3. 
Gyermekorvosnak). Éves szinten lenne elegendő az összeg, de ez 
lehetne egy hagyomány, hogy lázas beteg gyereket ne kelljen levinni a 
rendelőbe vagy ne kelljen elmenni egy vizsgálatért rendelési időn kívül a 
kórházi ügyeletre. 

25.  Maradék építkezési anyagok lerakóhelye (pl. maradt két gipszkarton 
tábla) és másoknak el lehet vinni. 

 

 Nem fejlesztés, beruházás 

1.  Faluházban és udvarán rendszeresen megrendezett, tartott Sváb 
/Felvidéki(szlovák) tájjellegű ételnapok mint a december eleji hurkatöltős 
nap. Lehetne akar kéthavonta is, pl. lenne rétesnap, kenyérsütős nap, 
kenyérlángos nap 

2.  Óvodákban is olyan tisztaság, mint a Lenvirág bölcsödében. Takarításra itt 
is több pénzt kellene fordítani. 

3.  Kalcium-klorid pormentesítő locsolás júniusban hozzájárulna a nem aszfalt 
burkolatú utcákban élők életminőségének javításához és 
egészségmegőrzésének támogatásához. Más településeken, pl. 
Szentendrén már bevett és népszerű közszolgáltatás. Kérjük az 
önkormányzat szíves közbenjárását, hogy a nyári hónapokra a földutak 
pormentesítését szervezze meg. 

4.  Utcabál az Ördögárok mentén. Első Kolozsvár utcai bál szervezése és 
lebonyolítása. 

5.  Több kulturális esemény a faluban. 

6.  A régi falu még megmaradt építészeti emlékeink megőrzése a 
háztulajdonossal megegyezve.  

7.  A község egész területén elektromos vezetést csak földkábellel lehessen 
kiépíteni, légvezetékek betiltása. 

8.  A település “vegetáló” kulturális életének felélesztése nagyobb anyagi 
támogatással (prózai, zenei előadások, amelyek évekkel ezelőtt 
megvalósíthatók voltak!). 

9.  Klubhelység létesítése a tinik-fiatalok számára büfével, billiárd asztalokkal, 
darts táblákkal (térítés ellenében használható), filmvetítéssel, a korosztályt 
érdeklő alkalmi programokkal, workshopokkal, fix délutáni-esti és hétvégi 
nyitva tartással. 

10.  Ifjúsági zárt (téli) hely. 

 

  



 Folyamatban van 

1.  Zsíroshegyi vízelvezetési beruházás után sok csúnya, gondozatlan 
utcaszakasz jött létre az épített árkok mentén. Ezt a beruházást be kéne 
fejezni rendesen, hogy az épített árkok mentén ne itt ott elejtett törmelékek, 
ágak, gyökerek legyenek, hanem esztétikus zöldfelület. 

2.  Természetesen más, helyi, önkormányzati kezelésű utakon, utcákon is 
megjelenhetnének a kerékpáros felfestések (nyitott-, vagy zárt 
kerékpársávok, kerékpáros nyomok). A kijelölt nyomvonalak nem csak 
jelzés értékűek, hanem biztonságot adnak, jelzik az ott közlekedő autósok 
számára, hogy számíthatnak kerékpáros közlekedőkre is és a kerékpáros 
közlekedők számára is biztatólag hat, hogy itt tudnak kerékpározni. 
Továbbá mivel a járdán nem lehet kerékpározni, edukatív jellegű is, segíti a 
kerékpáros közlekedőket a helyes úttest megválasztásában.  

3.  A fenti programban megtervezett esővíz gyűjtése már előre kialakításra 
kerüljön. 

4.  A temető melletti focipálya gyepének felújítása. 

5.  Futballpálya gyepfelületének teljes rekonstrukciója gépi lyuggatás, 
homokszórás, felülvetés speciális fűmagkeverékkel, hengerezés, speciális 
Scotts starter és fenntartó műtrágyaszórás, gyomirtás, kapuk előtti területek 
kezelése. Kizárólag futballpálya építő, fenntartó, referenciával rendelkező 
szakcég megbízásával, (akiknél a szükséges géplánc rendelkezésre áll) 
valamint szerződéskötés egész éves ápolásra. 

6.  Nagykovácsi egész területén 40 kilométeres sebességhatár bevezetése, 30 
kilométeres zónák megmaradásával. 

7.  Szilárd burkolatú P+R parkoló kiépítése az Ady Endre utca elején. 

8.  A nyomós kutak újbóli üzembe helyezése.  

9.  A főutak - temető környéke stb. - takarítása - legalább évszakváltások után. 
Ez alatt a lehullott leveleket értem. 

10.  Kulacstöltő állomások, ivókutak telepítése a falu központi részén, a 
sportolásra alkalmas helyeken, játszótereknél, kirándulók által járt utak 
mellett. 4-5 (vagy több) ilyen hasznos lenne. A régi ivóvíz kutak szinte 
mindenhol megszüntetésre kerültek. Környezetvédelmi szempont: 
kevesebb műanyag szemét. 

11.  Kondipark, műfüves pálya és más közösségi terek valódi, rendszeres 
gondozása. Szemét feltakarítása, letört dolgok pótlása, kopott dolog 
festése, sepregetés stb. Hiába beruházunk, ha nem gondozzuk, és 2 év 
múlva tönkremegy. 

12.  A tervezett és elfogadott Linum parki beruházások mielőbbi megvalósítása 
és a megsemmisült kosárpálya jobb minőségű visszaállítása. Ezek alap 
evidenciák, nem ebbe a költségvetésbe tartoznak szerintem, de egy 
javaslatot azért elhasználok miattuk 

13.  Kosárlabda pálya felújítása, sötétben kivilágítása, padok telepítése a 
környezetébe. 

14.  Játszótér felújítása (pl. csúszka).  

 

  



 A megvalósíthatóságnak egyéb akadálya van Megjegyzés 

1.  A kosárlabda pálya helyén egy kis görhoki pálya 
kialakítása palánkkal elkerítve max. 12-14 éves 
korig 

A kosárlabda pálya 
helyreállításra kerül 

2.  Csillagfürt játszótér télen is legyen nyitva, mert 
nagyon sok hegyen lakó kisgyerek szeretné 
használni. 

Képviselő-testületi 
döntést igényel, nincs 
anyagi vonzata 

3.  Zsíroshegyi út elején, középen lehetne "autó 
pontot kialakítani", h az az autós, aki látja, h 
mások csomagokkal, gyerkőccel gyalog 
mennének fel a hosszú emelkedőn, 
megállhasson biztonsággal és beinvitálhassa a 
kocsijába egy felfele fuvar erejéig az embereket, 
h ne kelljen megmászni a hegyet. Erre épülhetne 
egy közösség építő kampány is. Sokszor szíves 
felvenném a hegyre nagy csomagokkal 
igyekvőket, de nem lehet biztonságosan megállni  

A KRESZ lehetővé teszi 
az útpályán a megállást 

4.  Legyen elérhető az Ördögárok patak! 
Gyermekeket kérdeztem arról, hogy mit 
szeretnének leginkább és az egyik leginkább 
hasznosítható ötlet az volt, hogy a patakot 
valahogyan tegyük elérhetővé, "kézzel foghatóvá" 
számukra. Többször látni, hogy a Rákóczi utcai 
híd körül játszanak a gyerekek a víznél, de volt rá 
példa, hogy az óvodások is oda mentek szemetet 
gyűjteni, de ez jelen állapotában nem túl ideális 
és biztonságos helyszín. (Illetve, ha van víz a 
Békás tónál, láthatóan ott is szívesen töltenek 
időt a gyermekek). Javaslatom szerint a Faluház 
mögötti terület alkalmas lehetne a patak arra, 
hogy elérhetővé tegyük a gyermekek számára, ott 
egy kis "vízi játszóteret" kialakítva számukra. Első 
lépés a patak megközelíthetősége lehetne, majd 
a meder kismértékű alakítása (szélesítése, 
biztonságossá tétele, lejtés kialakítása), majd (ha 
a szabályok lehetővé teszik) lehetne oda vízi 
játszóelemeket telepíteni (kis gátak, kis malom, 
ugráló kis szigetek/kövek, vizes trambulin, esetleg 
csúszda, kis híd stb.), amelyek az átlagos vízszint 
esetén működőképesek, de egy esetleges villám 
árvíz sem okoz kárt bennük (ekkor 
értelemszerűen nem használható a terület). 
Padokat is el lehet helyezni a parton, hogy a 
szülők helyet tudjanak foglalni, amíg a gyermekek 
játszanak. Természetesen az ötlet máshol is 
megvalósítható, ahol többnyire van víz a 
patakmederben. (A leendő Lenvirág park is 
felmerült, mint helyszín, de az ottani mederben 
tudtommal jóval kevesebb alkalommal van/lesz 
víz.) Jó példa továbbá az adyligeti játszótér is, 

Nem megfelelő a 
vízhozam, vízminőségi 
problémák merülhetnek 
fel 



ahol szintén nagyon népszerű nyáron a vizes 
játszórész, csak ott csapvizet használnak fel 
hasonló célra; de Ausztriában is sok ilyen példát 
lehet látni a patakoknál és szintén nagyon 
népszerűek a gyermekek köreiben. 

5.  Sokszor van a háztartásunkban is étel többlet, 
szívesen adnánk tovább a felesleget olyan helyi 
lakosoknak, akik anyagi helyzetük miatt 
örülnének neki. Nem tudom működő képes 
lehetne-e egy közösségi étel hűtő, de biztos sok 
embernek jól jönne. 

Közegészségügyi 
problémát vet fel. 
(Létezik Nagykovácsi 
ÉTELmentő facebook 
csoport maradék étel 
felajánlására.)  

 


